
رئیس کل دادگستری استان کرمان خبر داد:
انهدام باند فساد در فوتبال توسط 

اطلاعات سپاه
رئیس کل دادگستری استان کرمان آخرین وضعیت پرونده 
فساد در فوتبال را تشریح کرد. حجت الاسلام والمسلمین 
ابراهیم حمیدی در رابطه با وضعیت پرونده فساد فوتبال، 
اظهار کرد: این پرونده با گزارش خود باشگاه مس رفسنجان 
شکل گرفت، زمانی که مسئولان جدید باشگاه مس کار خود را 
آغاز کرده بودند متوجه شدند که در سال های گذشته یعنی 
سال ۹۹ و قبل تر در باشگاه فسادهایی اتفاق افتاده است. 
وی افزود: سپس سازمان اطلاعات سپاه از سوی قوه قضائیه 
مأموریت پیدا کرد تا به این موضوع ورود پیدا کند و در نهایت 
ابعاد جدیدی از این پرونده مشخص و کشف شد. عمده 
اتهامات این باشگاه پرداخت رشوه، تحصیل مال از طریق 
ح  نامشروع و در رابطه با برخی افراد اتهام کلاهبرداری مطر
شده و افراد تفهیم اتهام شده اند. رئیس کل دادگستری 
استان کرمان ادامه داد: تحقیقات از تمام کسانی که احضار 
شدند در دادگاه انجام و در حال حاضر فقط یک نفر از 
متهمان که از مسئولان فدراسیون است هنوز در بازداشت 
قرار دارد و دیگر متهمان از زندان آزاد شدند. تحقیقات 
پرونده در حال انجام و رو به تکمیل است. حجت الاسلام 
والمسلمین حمیدی بیان کرد: ۴ نفر از مسئولان سابق 
که در آن زمان مسئولیت داشتند جزو متهمان  باشگاه 
پرونده هستند، تعدادی از مسئولان وقت فدراسیون فوتبال 
کشور نیز در این پرونده مورد اتهام قرار گرفتند. حدودا ۶ 
نفر از اصحاب رسانه مرتبط با این موضوع احضار شدند و 
تحقیقات و بررسی های لازم به عمل آمده است. وی ادامه 
داد: چون پرونده ابعاد ملی پیدا کرد و حساس و مهم بود در 
استان کرمان تیمی از مسئولان قضائی استان با مسئولیت 
یکی از معاونان قضائی را تعیین کردیم. با مشارکت حفاظت 
و اطلاعات استان و مسئول ارزشیابی دادگستری استان و 
۲ نفر از قضات با تجربه هیاتی را مأمور کردیم تا این پرونده 
را کامل بررسی و گزارش هایی را تهیه کنند تا نظارتی بر روند 
رسیدگی به این پرونده انجام شود. هفته گذشته این هیات 
به شهرستان رفسنجان اعزام شدند تا پرونده را بررسی کنند 
و در نهایت گزارش خوب و کارشناسی از این پرونده به مرکز 
کی از این است که پرونده  استان ارسال کردند. گزارش حا
روال عادی و طبیعی خود را طی می کند و در حال رسیدگی 
است. رئیس کل دادگستری استان کرمان گفت: تسریع در 
روند رسیدگی در دستور کار قرار گرفته تا هرچه سریع تر این 
پرونده در دادسرای رفسنجان رسیدگی شود و در مراحل 
بعدی روند رسیدگی را در دادگاه کیفری شهرستان رفسنجان 
یا در دادگاه تجدیدنظر استان طی کند و پس از اینکه احکام 
صادر و قطعی شود نتایج به رسانه ها و مردم اعلام خواهد 
اینکه  درباره  حمیدی  والمسلمین  حجت الاسلام  شد. 
کیفرخواست پرونده چه زمانی صادر می شود، اظهار کرد: 
کید کرده ام که هرچه  به دادستان شهرستان رفسنجان تا
سریع تر اقدامات لازم انجام شود، چون تحقیقاتی که توسط 
ضابط قرار بود انجام شود تکمیل شده است و تحقیقاتی نیز 
که مقرر شده بود در دادسرا توسط قاضی انجام شود بنا به 
اعلام خود قاضی رو به اتمام است. ظرف ۱۵ الی ۲۰ روز آینده 
پرونده فساد فوتبال در دادسرا منتهی به تصمیم می شود تا 
کیفرخواست و قرار مجرمیت صادر و پرونده به مرحله دادگاه 
گر ابعاد جدیدی از پرونده کشف نشود ان شاءا...  ارجاع شود. ا
به زودی این کار انجام خواهد شد. وی درباره میزان فساد در 
این پرونده ادامه داد: در تحقیقات و بررسی هایی که به عمل 
آمده و اسناد مالی که جابه جا و رد و بدل شده است حدودا 
۱۰۰ سکه در این پرونده به شکل نامشروع میان افراد رد و بدل 
شده است که روال عادی و طبیعی و مراحل قانونی در خرید 
کردن آن به افراد را طی نکرده و باعث به وجود آمدن  و اهدا
این فساد شده است. حدود چند میلیارد تومان پول نیز 
میان افراد رد و بدل شده است. رئیس کل دادگستری استان 
کثر تعداد سکه ای که به یک فرد داده شده  کرمان گفت: حدا
حدود ۲۵ سکه و حداقل آن نیز ۵ سکه است که میان افراد رد 
و بدل شده است. برخی از متهمان نیز به دریافت این مبالغ 
سکه ها و پول ها اعتراف کرده اند برخی نیز این امر را طبیعی 
می دانستند، ولی از نظر ما، چون مجرای قانونی را طی نکردند 
عنوان مجرمانه پیدا می کند. وی افزود: بازیکنانی که در 
حال حاضر در تیم های مطرح کشور بازی می کنند، بازیکن 
ح در سطح کشور باشد جزو کسانی که احضار شده  مطر
باشند نداشته ایم. افرادی که در پرونده احضار شده اند از 
بازیکنان سابق بودند همچنین مسئولان سابق، داوران، 
کمیته داوری، مسئولان کمیته داوری، مسئولان کمیته نقل 
و انتقالات که مربوط به فدراسیون بودند احضار شدند برخی 
از آن ها بازداشت شدند و برخی بدون اینکه بازداشت شوند 

با قرار وثیقه آزاد شدند.

 استقرار ۴۰ هزار سرباز آمریکایی 
در خاورمیانه!

کنون  گون( گفت که هم ا سخنگوی وزارت دفاع آمریکا )پنتا
حدود ۴۰ هزار نظامی آمریکایی در منطقه غرب آسیا مستقر 
هستند. »تام کروسون« سخنگوی وزارت دفاع آمریکا دیروز 
)جمعه( گفت که حدود ۴۰ هزار نظامی این کشور در قالب 
فرماندهی مرکزی آمریکا )سنتکام( در منطقه غرب آسیا 
، او گفت که این  مستقر هستند. به نوشته خبرگزاری رویترز
تعداد در شرایط عادی حدود 3۴ هزار نفر است. سابرینا 
گون نیز به خبرنگاران گفت:  سینگ، معاون سخنگوی پنتا
»وزارت دفاع آمریکا به شدت شرایط خاورمیانه را تحت 
نظر دارد.« او افزود: »کشور من وضعیت نیروهای نظامی و 
توانایی های آن ها را در سراسر خاورمیانه برای دفاع از اسرائیل 
و نیروهای آمریکایی تقویت کرده است؛ دولت ایالات متحده 
همچنین به طور جدی بر آتش بس به عنوان بخشی از توافق 
تبادل اسرا متمرکز است.« سینگ در پاسخ به این سوال که آیا 
ایران علیه اسرائیل اقدام نظامی تلافی جویانه انجام خواهد 
گون تهدیدات نیروهای نیابتی خود در منطقه را  داد و پنتا
چگونه ارزیابی می کند، گفت: »درباره فرضیه ای مبنی بر اینکه 
آیا این اتفاق می افتد و اینکه چه زمانی این اتفاق می افتد، 

سخن نمی گویم.« 

رئیس جمهور  کرمانشاهی:  احسان   ملی–  آرمان 
چهاردهم در موعدی زودتر از زمان قانونی انتخاب شد و 
مسعود پزشکیان تصور آن را نداشت که در سال ۱۴۰3 از کرسی 
نمایندگی مردم تبریز در مجلس به کرسی ریاست جمهوری 
خوش  جمهوری  ریاست  انتخابات  در  پزشکیان  برسد. 
درخشید و بر رقبای قدر اصولگرای خود یعنی قالیباف و 
کنون مقطعی است که او وزرای پیشنهادی  جلیلی غلبه کرد. ا
خود را معرفی کرده و مانند روسای جمهور تمام دولت ها با  
انتقادهایی روبه روست. او پیام داد که نقدها پس از مشاهده 
کنون مجلسیان هستند  عملکرد وزرا  آغاز شود و نه قبل از آن. ا
که باید درباره این وزرای پیشنهادی تصمیم بگیرند. در این 
راستا علی محمد نمازی، عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
سازندگی با »آرمان ملی« به گفت وگو پرداخت که در ادامه 

می خوانید:

   کابینه دکتر پزشکیان چه میزان با وعده های انتخاباتی 
ایشان همخوانی دارد؟

وارد  مهمی  ادعاهای  با  پزشکیان  مسعود  دکتر  آقای 
عرصه انتخابات شد و وضع موجود یعنی عملکرد دولت 
سیزدهم را نامطلوب خواند و با این ادبیات خود کوشید به 
مردم امید دهد که دولتی تشکیل خواهد داد که آن دولت 
 وضع مطلوب تری را ایجاد کند. او بهبود شرایط کشور را در 
گرو تغییر ساختار دولت می دانست. از این جهت توقع آن بود 
کثریت  که رئیس جمهوری که با این ادبیات توانست آرای ا
رای دهندگان را به خود جذب کند؛ کابینه ای را تشکیل دهد 
که درصدد اصلاح امور گام بردارد. از این جهت توقع از ایشان 
آن است که کابینه ای توانمند، اصلاح طلب و عملگرا را به 

مجلس شورای اسلامی معرفی کند.
 

   به هر حال همگان می دانند که قرار نبود انتخابات 
ریاست جمهوری زودتر از موعد مقرر برگزار شود و افرادی 
کافی  فرصت  شاید  بودند  کاندیداتوری  خواهان  که 

نداشتند. اینطور نیست؟
درست است. فردی که قصد دارد در کشور نامزد ریاست 
جمهوری شود باید از قبل کابینه و مدیران خود را در نظر 
گرفته باشد و اینکه احزابی قدرتمند وی را نامزد کرده باشند و 
مردم با رای دادن به این فرد به نوعی مدیران احزاب و فعالان 
سیاسی آن حزب را برای پیشرفت و توسعه کشور انتخاب 
زودهنگام  برگزاری  کردید  اشاره  که  همان طور  اما  کنند. 
انتخابات ریاست جمهوری در روند تعیین وزرا شرایط ویژه ای 

را ایجاد کرد که از قبل قابل پیش بینی نبود. 

کابینه معرفی شده تا چه اندازه با     تصور می کنید 
وعده های انتخاباتی آقای دکتر پزشکیان همخوانی دارد؟

به هر حال رئیس جمهور باید حداقل در جهت پیشبرد 
اهدافش و قول هایی که به مردم داده، کابینه را برگزیند. آقای 

گر در زمان انتخابات ریاست جمهوری برنامه  پزشکیان ا
خود را اعلام می کرد و ضمنا مدیران و وزرایی که قرار است آن 
برنامه ها را اجرایی کنند را به مردم معرفی می کرد، مردم بهتر 

تصمیم می گرفتند. 

گهانی     به هر حال تغییر در کرسی ریاست جمهوری نا
بود. 

بله؛ منظور من این نیست که آقای پزشکیان برای تغییر در 
کشور از ابتدا همین نامزدها را در نظر داشته است، این تحلیل 
اشتباه است مگر می شود دم از تغییر در اداره کشور زد و وزرایی 
با این خصوصیات را برای ایجاد تغییر به مجلس معرفی کرد؟ 
واقعیت آن است جز چند فرد شناخته شده فرد دیگری در بین 
وزرا نیست ضمن اینکه همین افراد در وزارتخانه های راهبردی 
حضور ندارند که بتوان امیدوار بود که آنها به صورت جدی 
برنامه ها و وعده های رئیس جمهور را دنبال می کنند. ضمن 
اینکه وزرایی در وزارتخانه های راهبردی به مجلس معرفی 
شده اند که کمترین قرابت را با برنامه های رئیس جمهور و 

رای دهندگان دارند.
 

   پس شما پیش ببنی می کنید دکتر پزشکیان برای تحقق 
وعده های انتخاباتی خودش با چالش مواجه است؟

پیش بینی این امر از الان زود است اما به نظر می رسد 
توسط  برنامه ها  اجرای  به  چندانی  امید  نمی توان 

رئیس جمهور بر اساس وعده هایی که داده است، داشت. 
البته اینکه رئیس جمهور عمیقا معتقد است که باید وضع 
موجود تغییر کند و بر این اساس تلاش خواهد کرد که به 

نتایجی هم دست یابد بر کسی پوشیده نیست اما سخن این 
است که با وضع موجود کابینه، رئیس جمهور نمی تواند به 
تمامی وعده های خود عمل کند  یا اینکه شخصا باید در این 
زمینه اقدام کند که در این صورت مشکلات زیادی بر سر راه 
او خواهد بود و این احتمال وجود دارد که وی عملا نتواند به 
وعده های خود عمل نماید. پس چه بهتر که آقای پزشکیان تا 

دیر نشده است تحولی در کابینه خود ایجاد نماید. 

   شما پیش از این نماینده مجلس بودید و یا جو و 
نحوه  از  شما  پیش بینی  هستید.  آشنا  مجلس  فضای 
رای نمایندگان به گزینه های پیشنهادی دکتر پزشکیان 

چیست؟
مجلس یکی از قوای اصلی کشور است که باید همراه و 
کمک قوای  مجریه باشد، سیاسی کاری در بررسی صلاحیت 
نمایندگان به ضرر مجلس است و در وهله اول اعتماد مردم 
از خانه ملت سلب می شود، از سوی دیگر نمایندگان مجلس 
در بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی باید حساسیت لازم 
را داشته باشند و نباید به خاطر نمایش همراهی با دولت از 
برخی ضعف های وزرای پیشنهادی چشم پوشی کنند. یک 
توصیه به نمایندگان مجلس دارم که در بررسی وضعیت وزرا 
تعلل نداشته باشند چرا که دود آن به چشم ملت می رود، 
بنابراین باید زودتر بررسی ها را آغاز و نتیجه را اعلام کنند. 
نمایندگان مجلس و سایر ارکان نباید فراموش کنند که مقام 
معظم رهبری به این موضوع اشاره داشتند که موفقیت دولت 
موفقیت کشور خواهد بود، بنابراین وظیفه نمایندگان بسیار 

مهم است. 
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علی محمد نمازی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

پزشکیان تحولی در کابینه خود ایجاد کند
   سیاسی کاری در بررسی صلاحیت وزرا به ضرر مجلس است

شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
پزشکیان یک دیدار ویژه داشت که پاسخ 
نخستین  بود.  شایعات  از  بسیاری  به 
دیدار »محمدجواد ظریف« با »مسعود 
پزشکیان« پس از استعفای جنجالی در 
روز معرفی وزرای پیشنهادی به مجلس 
برگزار شد. »محمد جواد ظریف« پس 
که  گفت: »ما  از دیدار با رئیس جمهور 
پزشکیان  دکتر  به  علاقه مند  همیشه 
بودیم و هستیم و خواهیم بود.« پیش 
از آن ظریف با انتشار توئیتی از تماس 
بود.  داده  خبر  رئیس جمهور  با  تلفنی 
راهبردی  معاون  ظریف  محمدجواد 
اجتماعی  شبکه  در  رئیس جمهور 
پیش  دقایقی  »سلام.  نوشت:  ایکس 
بزرگوارانه  جمهوری  محترم  ریاست 
فرمودند  لطف  بسیار  و  گرفتند  تماس 
داشتیم.  صمیمانه ای  گفت وگوی  و 
همان پزشکیانی بود که با افتخار برای 
ایران به او رأی دادیم و همان عزیز صادق، 
مردمی و شجاعی که هر جا که باشم از او 
و دولتش پشتیبانی خواهم کرد.« برخی 
سایت ها پس از این دیدار مدعی شدند 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در توئیتی، 
»محمدجواد  استعفای  گرفتن  پس  از 
ظریف« معاون راهبردی دولت مسعود 
پزشکیان، خبر داده است. محمد مبین 
گفت: »جلسه اول هیات دولت چهاردهم 
با حضور محمدجواد ظریف و محمدجواد 

آذری جهرمی برگزار می شود.«

کام ماندند    مخالفان نا
گاه تر از آن است   محمدجواد ظریف آ
که به دست مخالفان دولت چهاردهم 
بهانه ای برای تخریب دهد. او از زمانی که 
مسعود پزشکیان برای حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری ثبت نام کرد، در نقش 
مشاوری امین در کنار او قرار گرفت و از 

هجمه ها نهراسید. ظریف معاون راهبردی 
اصلی  امور  کرد  تصور  زمانی که  اما  شد 
کار دولت به پایان رسیده است  آغاز به 
با انتشار متنی تصمیم به پایان حضور 
با تحلیل های  او  که این تصمیم  گرفت 
متفاوتی به دنبال داشت. برخی تنها به 
این بخش متن خداحافظی ظریف مبنی 
بر اینکه »از نتیجه کار خود رضایت ندارم 
و از این که نتوانستم به شکل شایسته ای 
نظر کارشناسی کمیته ها و حضور بانوان، 
وعده  که  آن گونه  را  اقوام  و  جوانان 

داده بودم به نتیجه برسانم، شرمنده ام. 
معاونت های  برخی  هنوز  البته 
رئیس جمهور باقی مانده که امید است 
این کاستی کمی جبران شود.« استناد 
کرده و آن را تعبیر به اختلاف شدید میان 
پزشکیان و ظریف کردند اما به آغاز این 
نامه توجه نکردند که ظریف آورده بود: 
»امروز جناب دکتر پزشکیان وزرای دولت 
چهاردهم را به مجلس معرفی فرمودند 
که برای همگی آرزوی موفقیت دارم.« 

ظریف مرد روزهای سخت است و در دولت 
روحانی نشان داد منافع ملی برای او بیش 
از هجمه ها و اتهاماتی که به سویش روانه 

می شود، ارزش دارد. 
حتی برخی مانند رسایی پا را از میان 
پرشکیان و ظریف فراتر گذاشته و مدعی 
که بر اساس قانون او نمی تواند  شدند 
معاون رئیس جمهور شود چرا که فرزندنش 
اقامت کشور دیگری را دارد که البته ظریف 
به آنها پاسخ داد: »به رغم تولد فرزندانم 
حدود ۴۰ سال قبل و در دوران تحصیل 
ک  )و نه مأموریت( در آمریکا و قوانین خا
محور آمریکا برای تابعیت قهری، به لطف 
کن ایران  خدا بنده، همسر و فرزندانم سا
ج از  عزیز هستیم و یک متر مسکن در خار
ایران در تملک و یا حتی اجاره خود نداریم. 
خودم هم تحت دو تحریم آمریکا )ذیل 
تحریم رهبری( و یک تحریم کانادا قرار دارم 
و خود و همسرم حتی امکان سفر توریستی 
به ایالات متحده، کانادا و برخی کشور های 

دیگر را نداریم.«

   روایت باهنر از تصمیم ظریف
، عضو مجمع تشخیص  محمدرضا باهنر
که  مصلحت نظام، در پاسخ به اتفاقاتی 
چند روز اخیر در دولت و استعفای ظریف 
رخ داده و اینکه دولت پزشکیان چه خواهد 
کرد گفت: یک نقلی از آقای پزشکیان هم 
شنیدم و صحت سقم آن را خیلی نمی دانم 
و آن اینکه ایشان بعد از اینکه انتخاب شده 
بود در یک محفل دوستانه ای گفته بود من 
اصلا فکر نمی کردم که انتخاب بشوم. بنابر 
گزارش فارس، وی افزود: من یک زمانی 
یادم است که ما در مجلس بودیم و مجلس 
پنجم بود، جناب آقای خاتمی در ۲ خرداد 
۷۶ انتخاب شدند، بنده با اینکه رئیس 
ستاد آقای ناطق نوری یعنی رقیب ایشان 
بودم، رفتیم روز بعد از انتخابات ساعت ۸ 
صبح برای تبریک خدمت ایشان، از آقای 
خاتمی سوال کردم حالا که رئیس جمهور 
شدید وزرا را چه کسانی می خواهید انتخاب 
کنید و مشی اقتصادی تان چه می خواهد 
باشد؟ وی ادامه داد: آقای خاتمی زیر 
خنده زد و گفت بنده اصلا فکر نمی کردم که 
رئیس جمهور بشوم که بخواهم فکر کابینه 
باشم. باهنر تصریح کرد: بنده می خواهم 
بگویم آقای پزشکیان هم در جلسه ای نقل 
کرده بود بنده فکر نمی کردم رئیس جمهور 
آقای  بگوییم  بخواهیم  اینکه  بشوم، 
پزشکیان از قبل تیمی داشته و تشکیلاتی 
داشته اینگونه نبوده است و ایشان تقریبا 
کمتر از یکماه فرصت داشته که از بین این 
همه آدمی که معرفی شده اند به او چندین 
نفر را انتخاب بکند. باهنر تصریح کرد: از 
آن ۲۰ نفری که برای هر پست معرفی شده 
بود یک نفر هم که بخواهد معرفی بشود 
نوعی  به  دیگر  نفر   ۱۹ طبیعی  به صورت 
این  با  مجموعا  ولی  می شوند،  ناراحت 
فرصتی که ایشان داشت به نظر بنده فکر 

می کنم کابینه خوبی را  معرفی کردند. 

گزارش »آرمان ملی« از دیدار رئیس جمهور و معاون راهبردی 

دیدار ظریف و پزشکیان 
      باهنر: پزشکیان گفته فکر نمی کردم رئیس جمهور شوم

مخمصه عراقچی در اختلاف 
احمدی نژاد و لاریجانی

آنگونه که عباس عراقچی در کتاب خاطرات 
که با نام »ایران  اپن  دوره مسئولیتش در ژ
تایشی« )انتشارات روزنامه اطلاعات( روایت 
اپن طی دوسال از  می کند، قبل از اعزام به ژ
آذر ۱3۸۴ تا دیماه ۱3۸۶ معاون امور حقوقی 
گروه  بین المللی وزارت امور خارجه و عضو 
علی  ریاست  به  هسته ای  کره کننده  مذا
لاریجانی بوده و از مرداد ۱3۸۴ بر کرسی دبیر 
کره کننده ارشد  شورای عالی امنیت ملی و مذا
هسته ای نشسته بود و دوران سختی را نیز 
می گذارند. در شرایط تغییر و روی کارآمدن 
محمود احمدی نژاد، تصوری در داخل کشور 
کره کننده به  شکل گرفته بود که تیم قبلی مذا
اندازه کافی تهاجمی برخورد نکرده و نتوانسته 
کند.  دریافت  ایران  برای  را  لازم  امتیازات 
رسانه های آن زمان جمله ای را از علی لاریجانی 
که بلافاصله تیتر روزنامه ها شد  کردند  نقل 
و ویدئوی مصاحبه او نیز در صداوسیما به 
طور مستمر پخش شد. لاریجانی گفته بود: 
»مروارید را دادند و آب نبات گرفتند!« از این رو 
کره کننده در صدد جبران بودند و در  تیم مذا
ایران شکسته  اختیاری  تعلیق های  نتیجه 
و غنی سازی از سر گرفته شد. اروپایی ها هم 
در پاسخ به این عمل ایران به شورای امنیت 
رفتند و ایران را با قطعنامه ها محکوم کردند. 
لاریجانی  »دکتر  می گوید:  عراقچی  عباس 
خیلی زود به این نتیجه رسید که باید بحران 
را کنترل کرد لذا به دنبال رسیدن به فرمولی 
برای توافق بود، با آقای خاویر سولانا که آن 
کره کننده از طرف اروپایی ها بود  زمان مذا
گرفته بود ولی آقای  پیشرفت هایی صورت 
را  کار  جلوی  شد  متوجه  که  اد  احمدی نژ
گرفت.« این دیپلمات برجسته کشورمان در 
ادامه از عامل مهمی سخن می گوید که روند 
کرات را تحت تاثیر اختلافات داخلی بین  مذا
کره  احمدی نژاد و لاریجانی بر سر اهداف مذا
قرار داده و باعث شده تا او هم تحت فشار 

قرار گیرد.
   دستور  تصفیه از کجا آمد؟

»یکسال که گذشت اختلاف نظر بین آقای 
کرات  لاریجانی و آقای احمدی نژاد بر سر مذا
هسته ای پیدا شد و بعد از دو سال بالا گرفت 
ح این اختلافات و علل و چگونگی تفاوت  شر
دیدگاه های آنها نیز جزو همان مثنوی است که 
اینجا جای آن نیست فقط بگویم که فشار این 
اختلافات عمدتا به من که در حقیقت به عنوان 
نماینده دولت در تیم لاریجانی حضور داشتم و 
کرات  باید خواسته های رئیس جمهور را در مذا
دنبال می کردم وارد می شد.« ماجرا به اینجا 
ختم نمی شود و فشارها به عراقچی منجر به 
گلایه به منوچهر متکی که آن روزها وزیر خارجه 
بود کشیده می شود: »یکبار خاطرم هست که 
در پاسخ به ایرادات آقای متکی نسبت به برخی 
کرات و خرده گیری نسبت به من  وجوه مذا
به ایشان گفتم: آقای وزیر من بین اختلافات 
این دو بزرگوار )لاریجانی و احمدی نژاد( دارم 
له می شوم خواهش می کنم فکری بکنید!، 
صادقانه گفت: حق داری!« این اختلافات در 
نهایت به استعفای علی لاریجانی از دبیری 
شورای عالی امنیت ملی کشید. حالا نیاز به 
چهره ای تندرو بود تا بتواند اهداف احمدی نژاد 
کرات دنبال کند. با استعفای لاریجانی  را در مذا
در اواخر مهرماه ۱3۸۶، سعید جلیلی به جای 
او نشست. کناره گیری لاریجانی پایان داستان 
نبود و احمدی نژاد نظرش تغییر همه اعضای 
کره کننده و کنار گذاردن آنها بود تا با  گروه مذا
همکاری جلیلی،  تصفیه  ای اساسی در تیم 
میان  این  در  اما  کند.  ایجاد  کره کننده  مذا
عراقچی از مشی و رویکرد بی طرفانه خودش 
برای حفظ منافع ملی و عدم ورود به بازی های 
و می نویسد: »من  سیاسی داخلی می گوید 
که در  به عنوان دیپلمات تربیت شده بودم 
سیاست داخلی ورود نداشته باشم و فقط 
منافع ملی و مصالح جمهوری اسلامی را در 
نظر بگیرم و بنا به این اصل، در تمام دوره کاری 
خود در وزارت امور خارجه پایبند بوده ام؛ اما 
رئیس جمهور نظر دیگری داشت لذا باید کنار 
کراتی که ایضا از  می رفتم نه فقط از گروه مذا
سمت معاونت بین الملل وزارت امور خارجه 
اما دستور تصفیه عراقچی از کجا آمد؟ او روایت 
می کند که »احمدی نژاد صراحتا به آقای متکی 
!« به عبارت  گفته بود: »عراقچی را کنار بگذار
دیگر با استعفای لاریجانی »بقیه اعضای تیم هم 
باید می رفتند!« در چنین شرایطی مهرماه ۱3۸۶ 
بود که منوچهر متکی فورا عراقچی را احضار 
می کند و به او پیشنهاد می کند به عنوان سفیر 
ح احساس  ایران به توکیو برود. عراقچی در شر
خود بعد از حذف از هیات هسته ای و اعزام به 
ژاپن می نویسد »از اتاق ایشان که بیرون آمدم، 
احساس خوبی نداشتم مثل بازیکنی که وسط 
بازی مربی او را بی دلیل یا به اشتباه از زمین 
بیرون می کشد. از آقای متکی به خاطر اینکه به 
جای عزل کردن، رئیس جمهور را راضی کرده بود 
مرا به مأموریتی که مناسب و مطلوب می دانست 
بفرستد، قدردان بودم و می دانستم نیت خیر 
دارد؛ اما نسبت به ژاپن در آن لحظات احساس 
خوبی نداشتم. در طول حضورم در سمت 
معاونت بین الملل، سه بار به ژاپن رفته و اتفاقا 
دیدارهای خوبی هم کرده بودم اما به خاطر 
سابقه قبلی سفارت در اروپا تصورم این بود که 
در قاره سبز موفق تر خواهم بود. بعدا فهمیدم 
که اشتباه می کردم و ژاپن به یکی از بهترین 
تجربیات زندگی کاری و حرفه ای ام تبدیل شد.«


